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Az influenza elleni oltóanyag a rizikócsoportokba tartozók számára díjmentesen igényelhető Illusztráció: DM/DV 

Az influenza szezonja eltolódott, januártól lesz tömeges e betegség 
- a tisztiorvosi szolgálat szerint. Oltást kérni most lenne érdemes, 
de tüdőgyulladás ellen is - egyszerre. A hírekben szereplő calici 
vírust megfékező szérum nincs, de e megbetegedés sincs Csongrád 
megyében. 

- Két esztendeje nincs járvány a 
megyében. Elvétve fordult elő 
egy-egy influenzás megbetege-
dés. Négy-öt éve viszont jellem-
zően nem az első novemberi hi-
degek után üti fel a fejét az influ-
enza. Megváltozott a tendencia: 
az influenzajárvány januárban 
kezdődik és márciusig tart - tájé-
koztatott Tombácz Zsuzsanna. 
A tisztiorvosi szolgálat megyei 
intézetének járványügyi osztály-
vezetője hozzátette, a mostani 

novemberi jó időnek is lehet sze-
repe abban, hogy még nem fertő-
zött az influenza vírusa. Termé-
szetes védelmet nyújt ellene, 
hogy a gyerekcsoportok és a fel-
nőttek is sokat tartózkodnak a 
szabadban. Mivel nem szorulnak 
be egy légtérbe, ez a vírus most 
nem terjed, nem fertőz. 

A megyei tisztiorvosi szolgálat 
- a múlt évhez hasonlóan - 54 
ezer ingyenes vakcinával készült 
a megelőzésre. Az oltóanyag a ri-

zikócsoportokba tartozók szá-
mára díjmentesen igényelhető a 
háziorvosoknál, évente érdemes 
beadatni. A védettség két hét 
alatt alakul ki - és a tévhittel el-
lentétben - , ha ez alatt az idő 
alatt kapja el valaki a fertőzést, a 
betegség enyhébb lefolyású. 

- Pneumococcus ellen is aján-
latos oltást kérni, ez a baktérium 
ugyanis szintén súlyos szövőd-
ményeket, tüdő-, arcüreg-, kö-
zépfül- és homloküreg-gyulla-
dást válthat ki - hívta fel a figyel-
met Tombácz Zsuzsanna. Léte-
zik ellene oltóanyag, de sokan 
nem tudnak róla, illetve azért 
nem kérik, mert nem ingyenes. 
Pedig fontos lenne, főként a ve-

OLTOANYAGO* 
Rendelkezésre áll a patikákban az 
influenza és a pneumococcus elle-
ni oltóanyag. A megkérdezett sze-
gedi gyógyszertárban az influenza 
elleni injekció gyerekeknek és fel-
nőtteknek is 646 forintba kerül. A 
pneumococcus elleni vakcina 
1100-1380 forintért vásárolható 
meg. Molnár Adrienn szegedi 
gyermekorvostól a szülők az influ-
enzaoltást, főként hároméves kor-
tól adja be azoknak, akik krónikus 
betegek. Kovács Mariann a tavalyi 
lista alapján rá is telefonál a páci-
enseire. A Maros utcai felnőttren-
delőben mindkét oltást kérik. A 
doktornőnél évek alatt kialakult a 
névsor: nyugdíjasok, pedagógusok 
és egészségügyi dolgozók kérik a 
védelmet. 

szélyeztetett csoportoknak. Fel-
vehető az influenza elleni oltás-
sal egy időben. A védettség ennél 
is két hét alatt alakul ki, viszont 
sokkal hosszabb ideig, tíz éven át 
tart. Megfázásra és mandula-
gyulladásra érzékeny gyerekek-
nek is érdemes felíratni. 

DOMBAI TÜNDE 

NINCS CALICI-MEGBETEGEDES A MEGYEBEN 
Az országos hírekben szereplő calici vírusokat először a 
'70-es években az Egyesült Államokban fedezték fel, ideha-
za először 2000-ben jelent meg. Fő tünetéről kapta a „téli 
hányásos megbetegedés" elnevezést. Közösségekben szék-
lettel szennyezett élelmiszer, illetve hányadékból visszacsa-
pódó levegő útján terjedhet. Gyorsan fertőz, de gyorsan, 
két-három nap múlva tünetmentesek a betegek. A szakiro-
dalom szerint a nullás vércsoportúaknái súlyosabb esetek 

is előfordulhatnak. E betegség ellen nincs oltóanyag. A meg-
előzés érdekében burgonyát, banánt kell fogyasztani, mivel 
ezek fokozzák a bélnyálkahártya Immunitását. De ügyelni 
kell a higiéniai szabályok betartására is. A calici Csongrád 
megyében tavaly és tavalyelőtt is fertőzött, jellemzően gye-
rekközösségekben és kórházakban. Idén a tisztiorvosi szol-
gálatnál nem jeleztek egyetlen megyei esetet sem. A kórhá-
zakban sehol nem rendeltek el látogatási tilalmat. 

FARKAS CSABA 

Influenza ellen ingyenes, a calici ellen nincs oltás 

Vakcina van, járvány nincs A graffitis 
fal visszafúj 

Tulajdonképpen nagyon érdekes, hogy milyen kis problé-
mák tudnak okozni - milyen nagyokat. A földet például 
nem valamilyen magasröptű indokból kényszerülünk majd 
elhagyni, gyarmatosítva a világűrt, hanem csak mert el-
szennyeztük. A környezetvédelem - benne az épített kör-
nyezet védelme, a városvédelem is - kísérletet tesz az em-
beri természet módosítására: őseink génjeibe nem épült be 
a környezet megőrzésének szükségessége, mert a környe-
zet korlátlan mennyiségben rendelkezésre állt, nem volt 
érték. Mesterségesen kell tehát kialakítani magunkban a 
korábban nem létező gátakat, amelyek azért nem létez-
nek, mert amikor az emberi faj kialakult, semmi jel nem 
utalt arra: benépesíti az egész földet, s az egyszer haszná-
latosnak gondolt környezetről kiderül, még mások is hasz-
nálni akarják. 

Pedig akarják. Graffitizök például rendkívül meg tudnak le-
pődni, amikor firkálni akarnak, de már nem találnak üres fe-
lületet, és az első-, másodgenerációs firkálmányok felülfirká-
lása valahogy már nem igazi. De azért nem lenne szerencsés, 
ha a nemrég átadott, csodálatos, szegedi Szent István tér már-
is megkezdődött összegraffitizése csak szabad felület hiányá-
ban maradna abba. Az sem igazán szerencsés, ha a fölborított 
virágtartókat azért nem borítják föl egy éjszakán belül kétszer 
is, mert egy virágtartót csak egyszer lehet fölborítani, amíg 
vissza nem állítják. Vásárhelyen például egyszerűen nincs 
elég rendőr a rongálások megfékezésére: mire a hatalmas ha-
tárú város egyik feléhői a rendőrök lakossági bejelentésre el-
érik az éppen soros rongálási helyszínt, a rongálás már befeje-
zett ténynek minősül. Szociológusok vitatkoznak azon: mi-
ért, hogy az Európa-szerte minden nagyvárosban sikert ara-
tott kedélyes-vidám, színes tehenek mindenütt épségben 
megmaradtak, Budapesten viszont néhány napon belül már 
nem lehetett rájuk ismerni. 

Miért rongál, aki rongál? Túltengő agresszivitásszint ? Kétségte-
len. Gyávaság?Egészen biztos: a graffitis fal nem fújja le a graffiti-
zőt, a virágtartó nem borítja föl az éjszakában a várost járó fiatalt. 
Dankó Pista hegedűje nem töri el a hegedűnyakat eltörni szándé-
kozó nyakát. Ha megkérdeznénk egy rongálót, miért rongál, tar-
tok attól, úgy válaszolna, mint a hegymászó, mikor megkérdezik 
tőle, miért mászik hegyet: azért, mert ott van. 

Ecstasyval üzleteltek a szegedi és halasi fiatalok 

Tíz évet kapott a fődíler 
Két év tíz hónaptól tíz évig tartó ben összesen ezerhétszáz darab 
fegyházbüntetést szabott ki a Ecstasy cserélt gazdát. Brinkus 
Szegedi ítélőtábla négy drogke- Petrovics Józsefnek adta tovább a 
reskedő ügyében. Az ítéletek drog jelentős részét - amit az to-
jogerősek. vább értékesített. A harmadren-

dű vádlott, Kápolnai Erika, Brin-
MUNKATÁRSUNKTÓL kus élettársa mindvégig tudott a 

kábítószer-adásvételekről, elő-
Jelentős mennyiségű kábítószer- fordult, hogy az ő jelenlétében 
rel való visszaélés miatt ítélt el zajlott az üzletkötés, 
jogerősen négy szegedi, illetve A nyomozók 2004 október 
kiskunhalasi fiatalt a Szegedi íté- 9-én csaptak le a csoportra, a 
lőtábla. házkutatások során pedig drogot 

Még 2004 márciusában keres- foglaltak le. 
te meg Fejes Zsolt Brinkus Zol- A Szegedi ítélőtábla Fejes Zsol-
tánt azzal, hogy nagyobb meny- tot különös visszaesőként tíz év, 
nyiségben tudna szerezni Ecs- Brinkus Zoltánt hat év, Petrovics 
tasy tablettákat. A két férfi - ok- Józsefet hét év, Kápolnai Erikát 
tóberi letartóztatásukig - tizen- pedig két év tíz hónapos fegyház-
háromszor kötött üzletet, ami- büntetésre ítélte. 

Ünnepségsorozattal emlékeznek a tudósra 

Húsz éve hunyt el 
Szent-Györgyi Albert 
Ünnepségsorozattal emlékeznek Szent-Györgyi Albertre a sze-
gedi egyetemen. A Nobel-díjas szegedi tudós húsz évvel ezelőtt 
hunyt el. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

A Szegedi Tudományegyetem 
Szent-Györgyi Albert Orvos- és 
Gyógyszerésztudományi Cent-
rum november 16-18. között 
13. alkalommal szervez 
Szent-Györgyi-napokat. A prog-
ram társrendezvénye a Richter 
Tudós Klub. A rendezvénysoro-
zaton emlékeznek a Nobel-díjas 
professzorra, a szegedi egyetem 
egykori rektorára. Arra a tudós-
ra, aki egyedüli magyarként 
anyaországi kutatómunkája 
alapján részesült e rangos 
nemzetközi elismerésben. 
Szent-Györgyi Albertet azt köve-
tően választották a szegedi uni-
versitas első számú vezetőjévé, 
hogy a Ferenc József Tudomány-
egyetem visszaköltözött Kolozs-
várra. A Nobel-díjas biokémikus 
húsz évvel ezelőtt halt meg. A 
mai központi ünnepségen ju-

bileumi diplomákat, kitünteté-
seket és díjakat adnak át az Sze-
gedi Tudományegyetem József 
Attila Tanulmányi és Informáci-
ós Központjában. 

A RICHTER-VEZER 
SZEGEDEN JART 
A Szegedi Tudományegyetem 
Szent-Györgyi-napok rendezvény-
sorozatának meghívott előadója-
ként előadást tartott, és a Kígyó 
patikába is ellátogatott tegnap 
Bogsch Erik, a Richter Gedeon Rt. 
vezérigazgatója. A szegedi gyógy-
szertár a Richter referenciapati-
kája. Bogsch beszélt arról, hogy a 
patikaliberalizáció egyelőre nem 
aktuális. Hangsúlyozta: cégét üz-
letileg a döntés nem érinti, mert 
nagyon kevés nem vényköteles ké-
szítményük van. A vezérigazgató-
val készített Interjút lapunk szom-
bati számában olvashatják. 

Megszűnhet a Vásárhely-Makó vasútvonal 

Évekre eldől, ki fizeti a számlát 
A közlekedési közszolgáltatás új, uniós el-
vek szerinti finanszírozásáról szól a tegnap 
elkezdődött és ma folytatódó, nyolcadik 
szegedi nemzetközi közlekedési konferen-
cián az előadások zöme. 

A közlekedési közszolgáltatás új fogalom-
rendszer Magyarországon, jogszabályi hátte-
re is csak részben született meg - mondta 
Szeri István, a rendező Csongrád Megyei Ke-
reskedelmi és Iparkamara elnöke tegnap, a 
nemzetközi közlekedési konferencia nyitó-
napján. Az önkormányzatok a jövőben csak 
úgy köthetnek közszolgáltatási szerződést, 
ha vállalják az alapellátásért a felelősséget, 
vagyis finanszírozzák a közszolgáltató kelet-
kező veszteségét. Ez olyan uniós elv, amellyel 
kapcsolatban jövőre az EU-ban is új szabá-
lyozási elemek jelennek meg - a témáról ma 
délelőtt 10-kor a kamara székházában 
Kazatsay Zoltán, az Európai Bizottság közle-
kedési főigazgató-helyettese tart előadást. 

A Hódmezővásárhely-Makó és a Szen-
tes-Orosháza vasútvonal is szerepel azon az 
elhíresült listán, amelyet a közlekedési tárca 
a rosszul kihasznált mellékvonalakról készí-
tett. Felsmann Balázs, a Gazdasági és Közle-
kedési Minisztérium témáért felelős szakál-
lamtitkára szerint olyan, országosan 28 vo-
nalat tartalmazó munkaanyagról van szó, 

Szeri István és Felsmann Balázs (jobbról), a háttérben romániai vendégek Fotó: Schmidt Andrea 

amelynek a régiós egyeztetése kezdődött el. 
Ennek egyik fórumán tegnap délelőtt Szege-
den, a városházán az érdekelt polgármeste-
rek érvelhettek a vasútvonalak megmaradása 
mellett. Azonban erre - információink sze-
rint - kicsi az esély, mivel azokat alig 
nyolc-tíz utas használja. Az elkövetkező évek 
közlekedési koncepciójában ugyanis a párhu-

zamosságok megszüntetése szerepel, mivel 
nem kívánják finanszírozni a veszteséget. A 
Volán járatai korszerűbbek, gyorsabbak, rá-
adásul a települések központjában állnak 
meg. A szakállamtitkár leszögezte: bármi-
lyen döntés is születik, az nem veszélyeztet-
heti az alapellátás biztonságát. 

e k . 


